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Ülést tartott 
az Elnöki Tanács 

rÁ Magyar Népköztársaság közgyűlése az Akadémia el-
Elnöki Tanácsa pénteken, nőkévé választott. Ezenkívül 
tegnap ülést tartott. Megerő- bírák felmentéséről és vá-
sftette tisztségében Szentágo- lasztásóról határozott, továb-
thai Jánost, akit a Magyar bá egyéb, folyamatban levő 
Tudományos Akadémia 140. ügyeket tárgyalt. (MTI) 

Tanácskozás 
Megkétszereződött a mező-

gazdaság termelése az el-
múlt 30 évben — állapítot-
ták meg Székesfehérvárott a 
Magyar Agrártudományi 
Egyesület országos mezőgaz-
dasági gépesítési .tanácskozá-
sán. A huszadszor megrende-
zett tanácskozáson az agrár-
szakemberek a hatékonyabb 
terménytárolás, a gazdaságo-
sabb állattartás ú j módsze-
reit és berendezéseit ismer-
tették. 

Berecz János 
Szegeden 

Tegnap, pénteken Szeged-
re látogatott dr. Berecz Já-
nos, az MSZMP Központi 
Bizottságának tagja, 3 KB 
külügyi osztályának vezető-
je. és a szegedi városi párt-
bizottságon megbeszélést 
folytatott dr. Székely Sán-
dorral, a szegedi városi 
pártbizottság titkárával. Ezt 
követően — eleget téve a 
szegedi József Attila Tudo-
mányegyetem marxizmus— 
leninizmus szakcsoportja 
felkérésének — dr. Rácz 
János tanszékvezető egyete-
mi tanár, a szakcsoport ve-
zetőjének köszöntő szaval 
után előadást tartott az 
egyetemen A szociáldemok-
rácia ma címmel, a mar-
xizmust és leninizmust ok-
tató tanárok számára. Fo 
gadta ezután a KB osztály-
vezetőjét dr. Antalffy 
György, a JATE rektora. 
Végül a megyei tanácshá-
zán dr. Perjési László me-
gyei tanácselnökkel találko-
zott és folytatott megbeszé-
lést. Mindkét találkozón je-
len volt dr. Koncz János, a 
megyei pártbizottság titkára 
és dr. Székely Sándor is. 

Uj és több 
méretben 

Fehérneműk, fürdőruhák, kötött pulóverek 
Három fővárosi nagy áru- — Ugyanahhoz a magas-

házban, az Üttörő-, a Ver- sághoz többféle bőség és egy 
seny-, a Csillag-, valamint bőséghez többféle magasság 
az Aranypók és Szivárvány — ez volt az alapgondola-
néhány szaküzletében június tunk a fehérneműk, felső kö-
16-tól próbaképpen, ú j mé- töttáruk, sportruházati cik-
retválasztékú fehérneműket, kek ú j méretrendszerének 
fürdőruhákat, sportruházati kidolgozásakor — hangsú-
cikkeket, kötött pulóvereket lyozta Zádor György, a mé-
és kardigánokat árusítanak, retkutató osztály vezetője, 

— Ezzel ú j szakaszába ér- így a női pulóvereknek pél-
kezett a ruházati „méret- dául a jelenlegi öt helyett 
program" — jelentették be 11-féle mérete lesz, a férfi-
pénteken a Magyar Divat In- ingek pedig a mostani 16 
tézetben megtartott saj tótá- méret helyett 36-féle méret-
jékoztatón. A Magyar Divat ben készülnek majd. 
Intézet a Könnyűipari Mi- Figyelembe vették az átla-
nisztérium megbízásából a gos, leggyakrabban előfor-
férfi-, női és gyermeköltö- duló testalkatot is, így pél-
nyök után e cikkek ú j mé- dául a 158—164 centiméter 
retválasztékát is kidolgozta, magas nők nyolcfélé bőség-
A jelenlegi méretrendszer méret közül választhatnak, 
szerint ugyanis a magasabb Megszűnik a férfiak bosszú-
termetűeknek telteknek és s á S a i s a nyakbőség, az in-

Takarékosságból -
megtakarítás 

Nevetségesnek is tűnhet- háztartások fogyasztása 17,5 ság számára elönyösebb lesz 
ne a cím: mert mi a csodá- százalékkal emelkedett 1979 föltehetően az éjszakai 
nak volna jó a takarékos- első negyedévében, az idén árammal való villamos fű-
ság, ha nem születne t>elóle már csak a tavalyi első ne- tés, mint az olajkályhák 
megtakarítás. Ám például a gyedév 99 százalékát érte el használata.) Csakhogy eh-
villamos energia ügyében a fogyasztás. hez is fejlesztések szüksége-
nem ilyen egyszerű a hely- Örömteli fordulat azener - sek, mert egyes helyeken 
zet. Mert igaz, hogy a t a . giafogyasztás viszonylagos éjszakánként máris túlter-
karékosság közvetlenül is mérséklődése, mondhatnánk, helt a hálózat, ami éooen a 
szül megtakarítást, egysze- Miért beszélhetünk hát ker- gazdaságosabb, ésszerűbb 
rűen oly módon, hogy ke- dőjelekről e fordulat, kap- fogyasztási szerkezet kiala-
vesebb energiahordozót csán? Többek között azért, kításának is gá t ja lehet, 
(olajat* szenet, gázt) kell mert a megtakarítás mint- , . 
eltüzelnünk áramtermeiés egy fele az ipari és mező- r€ÍiCSZtéSGK. 

rftr 4 l'tl r» Cfi +P*T*m£>l Ac -r-l A\7F»Lrfi / céljára. Csakhogy ezen túl a gazda-sági termelés növeke-
takarékosság még közvetett, dési ütemének mérsékiödé-
csak százmilliókban mérne- séből származik, s csak 
tő megtakarításokat is hoz. mintegy fele a valódi taka-
valahogyan úgy, mintha rékosság eredménye. Már-
minden el nem költött to- pedig éppen az utóbbi az, 
r intunkat nagyon-nagyon amiben bőven vannak még 

az alacsonyabbaknak sová- gek uj ja és hossza miatt, az 
ú j méretrendszer ebben is 

nyaknak kell lenniük. Mivel bővebb választékot jelent, 
ez a gyakorlatban korántsem Minden ú j méretű ruhada-
így van, szükségessé vált a 
méretrendszer megváltozta-
tása. 

Befejezcdolt 
a XX. műszaki hónap 

Tegnap, a Technika Házá- ság számára. Előadásában 
ban tartott, az MTESZ me- kiemelten kezelte az ésszerű 
gyei szervezete, az SZMT, a energia- és nyersanyagter-
KISZ megyei bizottsága, va- melés és -hasznosítás kérdé-
lamint a TIT megyei szerve- seit, s a gazdaság korszerű-
zete által rendezett záróple- s í t é s é h e z s z ü k s é g e s kutatá-
naris eloadassal befejezodott . . . . , 
a XX. műszaki hónap. A s o k - licencvásárlások ossze-
résztvevöket — köztük Berta függéseit. 
Istvánt, a városi pártbizott-
ság titkárát, Perjési Józsefet, 
az MSZMP Csongrád megyei 
bizottságának munkatársát, 
Prágai Tibort, a szegedi vá-
rosi tanács elnökhelyettesét, 
Bérezi Gyulát, a megyei ta-
nács osztályvezetőjét és Ko-
vács Sándort, az SZMT tit-
kárát — dr. Kovács Kálmán, 
az MTESZ megyei szerveze-
tének elnöke köszöntötte, s 
méltatta a XX. műszaki hó-
nap eredeményeit. Az idei 
műszaki hónap rendezvényei 
tekintélyes segítséget nyújta-
nak majd — a XII. párt-
kongresszus által megfogal-
mazott célok alapján — a 
VI. ötéves tervre történő fel-
készülésben. 

A bevezető után dr. Oszt-
rovszky György akadémikus, 
az Országos Műszaki Fejlesz-
tési Bizottság elnökhelyelte-
se tartotta meg Gazdaság-
épitö feladataink a VI. öt-
éves tervben címmel előadá-
sát. Előadásában a világgaz-
daságban jelentkező legfon-
tosabb tendenciákat vetette 
össze a magyar népgazdaság 
igényeivel, lehetőségeivel és 
adottságaival, s ismertette 
azokat az elképzeléseket, 

• amelyek várhatóan meghatá-
rozzák majd a VI. ötéves 
tervben gazdaságépítő mun-
kánkat. Ismertette azokat a 
fő szempontokat, amelyek a 
következő ötéves tervidő-
szakban minden bizonnyal 
alapvetően meghatározzák 
majd munkánkat, s elemezte 
azokat a központi fejlesztési 
programokat, amelyek — 
köztük az alumíniumipar, a 
perolkémia, a- számítástech-
nika, a gyógyszer- és nö-
vényvédőszer-gyártás fejlesz-
tése — meghatározó jelentő-
fteftllek lesznek a népgazda-

rabhoz közvélemény-kutató 
lapot is mellékelnek. A ki-
töltött és beküldött lapokat 
értékelés utón kisorsolják és 
a szerencsések vásárlási utal-
ványt is nyerhetnek. Az ú j 
méretválasztékot, kedvező fo-
gadtatás esetén, az egész or-
szágban bevezetik. (MTI) 

Vajgyártás 
A Győr-Sopron megyei Tej-

ipari Vállalat győri üzemé-
ben naponta huszonnégyezer 
liter tejszínből készítenek 
vajat, ö t fé le választékban az 
idén több mint háromezer 
tonnát szállítanak a kereske-
delemnek. 

bőséges kamatokkal, prémi. 
umokkal honorálnák. Hogy 
hogyan honorálja a takaré-
kosságot pluszmegtakarítás? 
Erre a kérdésre kértüm? vá-
laszt Petri Páltól, a DÉ-
MÁSZ műszaki vezérigaz-
gató-helyettesétől. 

Fordulat 
és kérdőjelek 

Az ország villamosener. 

lehetőségeink és teendőink, 
s ami a megtakarításnak 
nemcsak kívánatosabb, ha-
nem egyúttal hosszabb ta -
von egyedül üdvözítőnek 
tünő módja. De hát hogyan 
lehet valóban ésszerűen ta-
karékoskodni az árammal? 

és előnyök 
Továbbra is szükség van 

tehát a villamosenergia-há-
lózat fejlesztésére, ám a fo-
gyasztás növekedésének 
csökkenése következtében 
jóval kevesebb pénzt kell 
erre a célra fordítani, mint 
az várható volt. A Dü-
MÁSZ-nál eredetileg úgy 
számoltak, hogy a VI. öt-
éves tervben ötven száza-

Ennek nagyon sok módja lékkai megnő az áramfo-
az energiatakarékos. Syasztas, s ehhez 1,1 mi lu -v a n 

praktikus és több fényt ki-
bocsátó lámpatestek terve-
zésétől a nagyfogyasztók 
korszerű, átgondolt energe-
tikai rendszereinek kialakí-

elmúlt tásáig. Mi azonban inkább 

árd forintot kell költeniük 
a hálózatfejlesztésre. Az ú j 
helyzetben viszont úgy szá-
molják, hogy a fogyasztás 
öt év alatt csak 35—37 sza-
zalékkai nő majd. s így csak 
mintegy 480 millió farín; gia-fogyasztása az J m . . , c „ v 

időszakban tízévenként ál ía- a z t gondoljuk at, mire gaz- Q . . . . . . . . . 
iában megkétszereződött. Az daságos áramot fölhasznál- ^ a t i ^ k l 
igényeknek ez a növekedé-
se tartós tendenciának tűnt, 
érthető hát, hogy a népgaz-
dasági tervek is az ehhez 
szükséges fejlesztésekkel 
számoltak, Am egy ideje 
kénytelenek voltunk belát-
ni, hogy az energiahordozók 
árának emelkedése a világ-
piacon szintén tartós ten-
denciának ígérkezik, s sem-

A szelektív 
felhasználás 

Sággal föltehetően csak a 
DÉMÁSZ területén vagy 600 
millió forintot is megtaka-
rí thatunk öt év alatt, amit 
különben fejlesztésekre kel-
lene fordítani. Az is kétség-
telen előny, hogy az utóbbi 
időben egyenletesebbé valt 

Mindenekelőtt azon érde-
mes elgondolkodnunk, hogy 
a villamos energia előállítá- időben, napszakokban a fo-
sának hatásfoka 30 százalék gyasztás, amivel szintén fe j -

. . . . . körül van, s ezt a nem túl- lesztéseket lehet megtakart-
S ^ e S a S s z n á ^ sáfi°san jÓ a r á n y t tovább teni' h iszen a bálózatot a 

«>ntja a továbbítás során a csúcsokhoz kell méretezni, 
halózati veszteség. összes- De ami még meglepőbb,' 
ségében tehát úgy 27 szá_ a takarékossággal más mó-

, , , , zalék körüli hatásfokkal don is szert tehetünk meg-
d l k fe,1®b®n„ ineK valamelyest s z á m o l h a t u n k . N y i l v a n a l a _ takarításra. A hálózati vesz-
merseklodott is az aramfo posan érdemes meggondolni, teség villamos energia to-
gyasztas. Amíg például 1978 h o g y e z t a z e n e r g i á t m , r e v á b b í t a s a n á l u g y a n i s a t e r _ 

használjuk. A világításban heléssel négyzetesen növek-
természetesen nincs ver- szik. Azzal tehát, hogy ta -
senytársa az áramnak, ám valy csökkent az energia-
itt is érdemes áttérni az fogyasztás növekedése. je_ 
energiát jobb hatásfokkal lentősen csökkent a hálóza-
hasznosító világítótestekre, ti veszteség is a DÉMÁSZ-: 
Például érdemes fénycsövet nál. Az ily módon megtáka-
szerelni a konyhába, a mel- rított energia — nem tévéi 
lékhelyiségekbö. Melegítés- dés — mintegy 6 ezer ház-
re. főzésre, fűtésre azonban tartás szükségletét képes fe-
csak abban az esetben ér- dezni! 
demes áramot használni, ha A takarékosság révén te-
nincsen más lehetőség. Mert hát nemcsak a fűtőanyagoki 
például a villanybojler ioob kai takarékoskodunk. ha-
hatásfokkal működik, mint nem jelentős megtakarításou 

, gáztüzelésű társa, de az 
együttes hatásfok a gáz ese-
tében sokkal jobb, hiszen 
nincsenek tekintélyes vesz-
teségei? magánál az energia 

ilyen intenzív növekedése. 
Tavaly azután bekövetke-
zett a fordulat: az év máso-

első három hónapjában 
mintegy tíz százalékkal nőtt 
a villamosenergia-fogyasztás 
az előző év hasonló idősza-
kához viszonyítva. 1979-ben 
ugyanez az adat már csak 
egy százalék az első negyed-
évben. S amíg például a 

kat érhetüni? el más téren 
is. Jelentős megtakarításo-
kat a népgazdaság számára. 
Mint ahogyan a DÉMÁSZ 
hálózatfejlesztési munkáta 

előállításánál, mivel közvet- is végáő soron hozzájárul az 
lenül hasznosítjuk az ener- energiamegtakarításhoz, s 
giahordozót. Ahol lehe t az ésszerűbb fogyasztási 
praktikus hát a gázt előny- szerkezet feltételeinek ki-
ben részesítenünk, már csak alakításához is, többek ko-
saját zsebünk érdekében is. 
Ha pedig erre nincs mód, 
melegítésre csak az olcsóob, 
éjszakai áramot praktikus 
fölhasználni. 

Hogy miért olcsóbb 
éjszakai áram ? Mert 

zött úgy, ahogyan az a vá-
rosi pártértekezlet határoza-
tában is megfogalmazódott. 

Sok teendónj? van a taka-
rékosság érdekében. Nem-

a z csak nekünk, felhasználók-
nép- n a k , hanem az áramot szol-

gazdasági érdet? egyes eró- gáltatóknak is. Éppen ezért 
művek egyenletes terhelésé-
nek biztosítása. Főként a 
szénerőművek, s még in-

Helyükön 
a 
tartályok 

SoniMgjt Károlyn-é f e lvé t e l e 

AFOR-töltóállomást épít Szegeden, a Csongrádi sugár-
út végen a Szegedi Magas- és Mélyépítő Vállalat. Az épí-
tőknek először a földmunkákkal kellett megbirkózniuk, a 
leendő nyolc tartály helyét kialakítandó, öt méter mélysé-
gig távolították el a talajt. A Kossuth Lajos szocialista bri-
gád tagjai a napokban hozzákezdtek a tartályok beemelé-
séhez is. Képünkön: a 4 tonnás Jones-autódaru segítségével 
emelik helyére az egyik 50 köbméteres tartályt. A tartá-
lyok rögzítése után nyomáspróba lesz, majd a kezelőépü-
let és a kiszolgáló út kialakítása következik. 

remélhetőleg — náluk is 
rövidesen megváltozik az a 
szabályozó rendszer, ami tz. 

, . . . . , , . . áramszolgáltatókat még kabb majd az atomerőmű m i n d i g a m i n é , n a g y o b b f o „ 
esetében. (Ha például belép gyasztásban teszi érdekeltté. 
az atomerőmű, a népgazda- Szávay István 

Kállai Gyula 
kitüntetése 

Pál. az A Magyar Népköztársaság kitüntetést Losonczi . _. _ 
Elnöki Tanácsa Kállai Gyu- Elnöki Tanács elnöke pénte-
lonak, a Hazafias Népfront ken, tegnap adta át. Jelen 
Országos Tanácsa elnökének, voltak a kitüntetés átadásá-
a munkásmozgalomban és a nál Németh Károly az 
közéletben kifejtett több év- MSZMP Központi Bizottsá-
tizedes eredményes munkás- g á n a k t i t k á r a S a r l ó . 
sága elismeréseként, 70. szü- S " t K a r a tarlós Ist-
letésnapja alkalmából a Szo- v a n ' a Hazafias Népfront Or-
cialista Magyarországért Ér- szagos Tanácsának főtitkára, 
demrendet adományozta. A (MTI) 


